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ESQUEMA INTERVENCIÓ ESMENA A LA TOTALITAT PRESSUPOST DEPARTAMENT 

AGRICULTURA RAMADERIA PESCA ALIMENTACIÓ I MEDI NATURAL 25 gener 2012 

INTRODUCCIÓ  

Els pressupost què avui ens ha presentat el Conseller no el podem analitzar per separat 

de tota una altra sèrie de lleis i normes que  s’han aprovat recentment com les lleis 

òmnibus  de promoció de l’activitat econòmica, la llei d’agilitat i reestructuració 

administrativa i la llei que, suposo també aprovaran amb el suport del PP, 

d’acompanyament  els pressupostos , la llei de mesures fiscals i financeres i de creació 

de l’impost turístic. 

I per què  ho hem d’analitzar conjuntament ? 

Per què a més de les retallades econòmiques què per segon any consecutiu torna a 

patir el departament i que després analitzaré detalladament hem de sumar-hi el 

retrocés , la des regularització  ,  el camí cap la privatització de serveis públics i la 

rendició davant dels interessos particulars de certs lobbies  què comporten les 

mesures aprovades tant en la llei de promoció de l’activitat econòmica com en la 

d’agilitat i reestructuració administrativa  i especialment pel que fa a les qüestions 

mediambientals , pel què fa a la protecció i cura del medi ambient. 

 Ho vàrem veure amb la modificació de la Llei de protecció dels animals permetent la 

captura en viu dels fringíl·lids , amb un Decret llei aprovat amb urgència per què es 

pugues  fer la temporada o  en la recuperació  de les zones de pesca amb mort  en el 

cas de la pesca continental , quan aquest tema ja estava superat i el què és més greu 

deixant la gestió i el cobrament de les taxes per a permisos, llicències i concursos  a les 

federacions de pesca, els membres de les quals a més podran gaudir de rebaixes,  però 

només a les federacions de pesca  (  esdevenen una mena de jutge i part)  i deixant 

fora a altres organitzacions, entitats què hi podrien col.laborar en la gestió i 

conservació del medi. 

Retrocessos i opacitat com la modificació de la llei de contractes de conreu i 

l’eliminació del registre administratiu, que treuen poder i control a l’administració 

pública per poder preservar el sol agrícola i afavorir un ús més eficient de la terra i 

crear un fons públic de terres agrícoles. 

I per no fer-ho llarg també en l’accés motoritzat al medi natural què encara no sabem 

què agilitzarà de l’administració però el que si hem vist ja,  són camins i senders 

destrossats i la impossibilitat dels agents rurals de poder fer el control del compliment 

d’una norma què no calia haver fet. 
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I és en aquest marc en què ens presenta un pressupost , què continua essent regressiu 

per al sector què continua retallant per segon any consecutiu, ens pensàvem que 

després de la tisorada de l’any passat aquest any com a mínim li deixarien congelat 

però no, tornem a rebaixar un 7’2 % o sigui 26’5 milions d’euros en el pressupost real, 

com si diguéssim, en el de la despesa no financera o sigui en el què és per a fer 

activitat, crear bens, serveis. 

Per què si Conseller, si què es veritat què el pressupost total del Departament  ha 

pujat un 16’7 % o sigui 71’9 M  € respecte al de l’any passat, però no ens podem fer  

trampes al solitari, sabem que aquesta pujada està tota en els capítols 8 i 9 i per tant  

són actius financers , o sigui capital què  es transfereix a empreses públiques  com 

REGSEGA SA , REGSA o  l’IRTA  destinats bàsicament a finançar obra ja feta, préstecs o 

alleugerir l’endeutament d’alguna d’aquestes empreses públiques o al sector. 

Acabant aquest  repàs ràpid per capítols i abans d’entrar a  analitzar els programes , un 

any més comprovem què  a més de la pujada de les operacions financers , capítols 8 i 

9, també puja el capítol 6 d’inversions, però  això no vol dir què millori tota la inversió 

pública, si no un tipus d’inversions determinades i em refereixo a les inversions en  

transformació  i millora en matèria de regadius ,  més adreçada a grans 

infraestructures d’un alt cost i que no sempre compten amb l’acord del territori, com 

el cas del Xerta-Sènia  en el què hi destinarem quasi 20 M d’€, més què a obres per fer 

un sistemes de reg més eficients i eficaços què estalviïn aigua en la línia de la Directiva 

Marc de l’aigua. Aquest model de creixement il·limitat dels regadius a més de ser molt 

car, en detriment de tot el sector és insostenible ecològicament i per exemple com en 

el cas del Segarra-Garrigues  ha calgut què el govern abaratís el cost del m3 de l’aigua 

perquè s’hi puguin incorporar nous regants i fer el canvi del secà al regadiu. Potser en 

època de crisi caldria replantejar, més que mai, aquest model de creixement del 

regadiu il·limitat. Però no estan per la labor no és d’estranyar, doncs   què en la 

memòria pressupostària del programa d’Innovació del DARP desaparegui un  programa 

específic què existia  de reg i eficiència i estalvi energètic. Si què veiem en canvi com 

han disminuït les inversions en infraestructures  per al desenvolupament  rural, és a dir 

per a la xarxa de camins en un 83%. 

Anàlisi per programes  

Però com els  deia si analitzem el pressupost per programes és on realment constatem 

la magnitud de la tragèdia sobretot pel que fa al Medi Natural i es confirma, 

desgraciadament, la predicció negativa què el nostre grup vàrem vaticinar  què 

suposaria  el desmantellament del Departament de Medi Ambient i l’assumpció de la 

competència de protecció i conservació del medi  natural i la biodiversitat per part 

d’agricultura, perquè Conseller  ha assumit la competència però ni ha assumit  les 



 
Iniciativa per Catalunya Verds – Esquerra Unida i Alternativa 
Grup Parlamentari 
 

polítiques, ni el pressupost per a implementar-les, ni  crec que la voluntat de 

desenvolupar-les, perquè si no Conseller com ens pot explicar la reducció una vegada 

més del 42’6 % d’aquest programa , o sigui 59 milions d’€ menys que al 2011 què 

sumat al 38’7 del 2011 ens donaria què des del 2010 han reduït un 81’3 %, això són 

157 milions menys.   

Conseller vostè creu que amb aquests diners podrà fer una gestió forestal sostenible, si 

a més li afegim les retallades del Centre de la Propietat Forestal què tindrà 1.342.820 € 

menys que l’any passat i la retallada de Forestal  Catalana S.A què tindrà  2.715.197 € 

menys, què passarà amb tot els treballs silvícoles i d’ordenació bàsics per a la 

prevenció d’incendis i no parlen només de la conservació a nivell ecològic sinó del 

rendiment  econòmic , del profit  que es pot treure dels boscos ?  

I com quedaran els ajuts de custòdia del territori, les ajudes a les ADF ? 

I el manteniment dels espais de la Xarxa natura 2000 i dels parcs naturals creats, 

suposo què ja ni es pot plantejar la creació dels nous Parcs alguns dels quals ja tenien 

la tramitació avançada i el consens amb el territori com el de les muntanyes de Prades 

o les capçaleres del Ter i del Freser. Tampoc sabem com amb aquesta retallada es 

podran desenvolupar els plans especials i de gestió dels parcs naturals, vostè parlava 

l’any passat, en la presentació del pressupost  de l’autofinançament dels parcs 

naturals, ens agradaria què ens expliques com s’han autofinançat si es que ho han fet 

durant aquest any ? 

En aquest programa les inversions  s’han reduït 62 milions en 2 anys  de fet en aquest 

pressupost només hi ha una partida d’inversió en un parc natural al Baix  Empordà què 

a més no suposa nova inversió sinó què és per al pagament dels terrenys de la platja 

del  Castell que s’havien adquirit. 

I sobre la protecció de la biodiversitat Conseller?  després del què ja he comentat 

sobre fringíl·lids, caça i pesca  com pensar a part de gestionar l’activitat cinegètica, 

gestionar la biodiversitat, recuperar les especies amenaçades, protegir la fauna 

salvatge, perquè a inversions només trobem una partida per a fer un programa de 

seguiment d’un tipus de papallones  ( si són indicadores de qualitat ambiental) 

Tot i què el programa de medi natural i biodiversitat és el més perjudicat del 

departament no està sol , també tornen a retallar els programes de Sanitat Vegetal, 

animal i control de produccions en un 25’3%  tant en inversions però també en les 

ajudes a les Agrupacions de defensa vegetal  i  quant cal complir amb les obligacions 

derivades de la Directiva  de la CE sobre l’ús sostenible dels plaguicides i ampliar el 

programa d’actuació de contaminació per nitrats que procedeixen de fonts agràries i 

dejeccions ramaderes a les noves zones vulnerables que es van designar el 2009. 
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I el programa d’Ordenació, reconversió i suport als subsectors agraris, aquest 

programa que des del 2010 ja acumula una retallada del 59%  i què té entre d’altres 

objectius el suport a  la renda agrària  i l’ampliació d’assegurances , però és què la 

perla ha estat  la retallada  en un 95% el Pla d’agricultura ecològica. 

El programa de suport a l’Agroindústria, la comercialització i la regulació dels 

mercats  puja un 1’6 %  la pujada es deu a l’augment de transferències de capital a 

empreses privades tant per la modernització  de les cooperatives agrícoles  com per a 

indústries agroalimentàries i pels préstecs i bestretes fora del sector públic,  què ja 

està bé ajudar al sector en aquests moments de crisi, però no hi ha les ajudes 

suficients per fer front als problemes  de modernització i concentració de les 

cooperatives ni per a lluitar contra el frau agroalimentari. 

I pel que fa al programa de modernització i millora de les estructures empresarials 

agràries i pesqueres què  puja un 5% i què ha de finançar les mesures incloses al 

Contracte Global d’explotació   que formen part del Programa de Desenvolupament 

Rural, PDR, com la incorporació de joves, el cessament anticipat, les indemnitzacions 

compensatòries de muntanya i els ajuts agroambientals , tot i aquest augment del  5% 

no es podrà assolir un grau òptim d’execució del PDR i això el situarà en un  nivell tan 

baix què farà impossible aprofitar íntegrament els Fons europeus del FEADER i els fons 

de l’estat en la qual cosa es  perdrà part del finançament estatal i europeu. 

També per poder complir el PDR pel què fa a la formació professional agrària i 

pesquera  el finançament d’aquest programa és insuficient amb una retallada aquest 

any del 22 % acumula una pèrdua de 1.191.180 € des del 2010, rebaixant a més  els 

indicadors tant d’alumnes, com de cursos i incomplint també en aquest cas la 

Resolució del Parlament de Catalunya que aposta per la formació com un element clau 

per la millora de la competitivitat i de la qualitat de vida en el mon rural. 

La retallada en el programa de diversificació econòmica i qualitat de vida al mon rural  

en un 8’2 % és més preocupant en aquest context generalitzat de retallades dels 

serveis bàsics i públics com salut, educació, transport públic i estant pendent la 

regulació de la venda directa i xarxes de distribució de proximitat, a més el futur 

impost sobre les estades en establiments turístics  tal i com està plantejat en aquests 

moments és totalment perjudicial per als allotjaments rurals, càmpings de muntanya, 

què haurien de tenir un tractament diferenciat en tant què compleixen una funció de 

equilibri territorial i cura del medi.  Per tant  Conseller vostè què hauria de vetllar pel 

mon rural no hauria d’acceptar l’impost en els termes en que està plantejat i a més  ha 

d’exigeix que una part dels recursos recaptats vagin justament a la millora del món 

rural, sigui per  protecció o per recuperació del patrimoni natural. 
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Per acabar aquesta breu anàlisi no me’n puc estar  de valorar les retallades del 

programa  de R +D en ciència i tecnologia alimentària què s’executa principalment a 

través de l’IRTA i què es redueix en un  48% , no apostàvem per la innovació i la 

recerca, i la transferència de coneixement al sector ?  Aquest també és un element de 

competitivitat, potser aquest és l’element, perquè si volem competir només  amb 

preus i quantitats , estem perduts.  

Per resumir un pressupost continuista, què segueix apostant per retallar encara que 

això suposi, com en el cas del PDR  la pèrdua de fons provinents de l’estat i d’Europa i 

per tant un greu perjudici per al sector. 

Què no dona compliment als compromisos  presos en aquest Parlament tant a la 

Resolució 671 del 2010 sobre el mon agrari, com a la Moció 2 sobre el sector 

agroalimentari o la Resolució aprovada en el debat de política general del 2011. 

Què amb les seves mesures no fa front a la greu situació de crisi econòmica 

generalitzada  i de crisi què viuen els productors per la caiguda de preus dels seus 

productes, les condicions draconianes de les grans xarxes de distribució, l’encariment 

dels costos de producció, les dificultats d’accés al crèdit, el deteriorament de les 

condicions de vida en el mon rural fruit de la política de retallades en serveis bàsics del 

Govern 

Un pressupost que  es desentén cada cop més de  la protecció del medi natural i la 

biodiversitat en una irresponsable cursa marxa enrere, les conseqüències de la qual 

seran perjudicials per a tots i totes i ens situa com fora de la Unió Europea pel que fa al 

medi ambient, amb un model “desarrollista” del segle XIX 

Un pressupost què no va en la línia  estratègica de la nova PAC  i no es prepara per 

afrontar els nous reptes de futur, per incorporar les mesures agroambientals, les noves 

crisis què vindran energètica, alimentària, de l’aigua, per tant un pressupost antiquat i 

sobretot un pressupost què continua invertint gran quantitat de diners  en grans 

infraestructures de regadiu en un model de creixement il·limitat què avui no és 

sostenible. 

Esperem Conseller què durant la tramitació parlamentària de la llei a la que hem 

presentat moltes  esmenes pugui reconsiderar alguna de les nostres valoracions i 

puguem  millorar el text inicial. 
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